
Na temat chorÃłb ukÅ‚adu krÄ…Åźenia rozmawiamy z prof. dr hab. G.
Opolskim

Jak zapobiegaÄ‡ chorobom ukÅ‚adu krÄ…Åźenia, co to jest piguÅ‚ka Polypill, na te i nie tylko pytania
odpowiada prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski, Konsultant Krajowy w dziedzinie kardiologii,
PrzewodniczÄ…cy Programu Polkard 2003-2005


{mosloadposition mod_wywiad} 

Marta Ciosmak: Choroby ukÅ‚adu krÄ…Åźenia stanowiÄ… przyczynÄ™ 48 proc. wszystkich zgonów.
Jakie sÄ… gÅ‚ówne czynniki ryzyka chorób sercowo-naczyniowych?



Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski, Konsultant Krajowy w dziedzinie kardiologii, PrzewodniczÄ…cy
Programu Polkard 2003-2005 : Do takich zasadniczych czynników ryzyka chorób ukÅ‚adu krÄ…Åźenia,
czyli chorób ukÅ‚adu sercowo-naczyniowego, które sÄ… zwiÄ…zane z miaÅźdÅźycÄ… naleÅźÄ…:
nadciÅ›nienie, zaburzenia gospodarki cholesterolowej, nastÄ™pnie cukrzyca, palenie papierosów, brak
aktywnoÅ›ci fizycznej i zwiÄ…zana z tym otyÅ‚oÅ›Ä‡. Mówi siÄ™ jeszcze o wielu innych czynnikach,
ale te, które wymieniÅ‚em sÄ… czynnikami podstawowymi.



Marta Ciosmak: W celu zapobiegania chorobom ukÅ‚adu krÄ…Åźenia zaleca siÄ™ zmianÄ™ stylu Åźycia.
Jednak zmiana ta nie jest Å‚atwa. Dlatego naukowcy postanowili wynaleÅºÄ‡ tzw. cudownÄ…
tabletkÄ™...



Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski: Tak. To jest piguÅ‚ka okreÅ›lana jako Polypill, czyli super-tabletka
zawierajÄ…ca w sobie kilka innych tabletek. Ma ona zwalczaÄ‡ podstawowe czynniki ryzyka chorób
ukÅ‚adu sercowo-naczyniowego. Ta tabletka ma dziaÅ‚aÄ‡ na zmniejszenie stÄ™Åźenia cholesterolu, a
wiÄ™c powinna zawieraÄ‡ statynÄ™. NastÄ™pnie obniÅźaÄ‡ ciÅ›nienie tÄ™tnicze i w zwiÄ…zku z tym
zawiera jeden lub dwa leki hipotensyjne. Mówi siÄ™ o tym, Åźe tabletka ta powinna zawieraÄ‡ takÅźe
kwas foliowy, który obniÅźa stÄ™Åźenie homocysteiny. I w koÅ„cu czwarty Å›rodek, doskonale znany,
to jest aspiryna. Tak wiÄ™c w jednej tabletce mamy cztery lub nawet wiÄ™cej tabletek. W efekcie,
wedÅ‚ug zwolenników tej koncepcji, jednÄ… tabletka bÄ™dzie moÅźna leczyÄ‡ jednoczeÅ›nie kilka
czynników ryzyka. Zamiast kilku tabletek, pacjent zaÅźyje tylko jednÄ…. A wiÄ™c bÄ™dzie znacznie
wyÅźszy odsetek przestrzegania zaleceÅ„ lekarzy.



Marta Ciosmak: To sÄ… zalety Polypillu. A jakie sÄ… jego wady?



Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski: Tabletka nie bÄ™dzie kontrolowaÅ‚a wszystkich czynników ryzyka.
Takich jak palenie papierosów. Nie bÄ™dzie wpÅ‚ywaÅ‚a na to, byÅ›my wiÄ™cej siÄ™ ruszali, nie
bÄ™dzie promowaÅ‚a aktywnoÅ›ci fizycznej. WrÄ™cz przeciwnie, Polypill moÅźe utrwalaÄ‡ w nas
przekonanie, Åźe nie musimy zmieniaÄ‡ stylu Åźycia, nie musimy wykonywaÄ‡ aktywnoÅ›ci fizycznej,
nie muszÄ™ rzuciÄ‡ palenia papierosów, nie muszÄ™ teÅź zmieniaÄ‡ swojej diety, bo wystarczy, Åźe
wezmÄ™ rano jednÄ… tabletkÄ™ Polypill. MyÅ›lÄ™, Åźe bardzo ostro trzeba powiedzieÄ‡, ze jest to
bÅ‚Ä™dny sposób myÅ›lenia. Na ostatnim kongresie Europejskiego Towarzystwa Kardiologicznego w
Monachium, znakomity szwedzki kardiolog, powiedziaÅ‚, Åźe prawdziwy Polypill znajduje siÄ™ w
naszych nogach, w wysiÅ‚ku fizycznym, o którym powinniÅ›my codziennie pamiÄ™taÄ‡



Marta Ciosmak: A czy wiadomo cos o niepoÅźÄ…danych efektach dziaÅ‚ania Polypillu?
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Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski: PoniewaÅź lek ten nie zostaÅ‚ jeszcze wprowadzony, to nie wiemy.
Ale przeciwnicy tego leku podkreÅ›lajÄ…, Åźe trudno przewiedzieÄ‡, jakie bÄ™dÄ… interakcje miÄ™dzy
tymi czteroma skÅ‚adnikami, a wiÄ™c jakie bÄ™dÄ… dziaÅ‚ania niepoÅźÄ…dane i czy rzeczywiÅ›cie
skutecznoÅ›Ä‡ bÄ™dzie taka sama, jak w sytuacji, kiedy stosujemy te cztery leki oddzielnie. Nie kaÅźdy
musi braÄ‡ leki z tych czterech grup. NaleÅźy dodaÄ‡, ze zwolennicy tej tabletki mówiÄ…, Åźe bÄ™dzie
ona przyjmowana powszechnie w prewencji pierwotnej, a wiÄ™c u osób, które jeszcze nie majÄ…
choroby, wszystkich tych, którzy sÄ… w grupie wysokiego ryzyka, czyli u osób powyÅźej 55 roku Åźycia,
które przykÅ‚adowo, palÄ… papierosy czy majÄ… podwyÅźszone ciÅ›nienie. Natomiast w prewencji
wtórnej u osób po zawale serca i po udarze mózgu. Niektórzy mówiÄ…, Åźe skÅ‚ad tej tabletki bÄ™dzie
dobierany w zaleÅźnoÅ›ci od rodzaju choroby.



Marta Ciosmak: Polypill z pewnoÅ›ciÄ… bÄ™dzie stanowiÅ‚ przeÅ‚om zarówno w profilaktyce jak i w
leczeniu chorób ukÅ‚adu sercowo-naczyniowego. PodsumowujÄ…c, proszÄ™ powiedzieÄ‡, czy jest pan
zwolennikiem tej cudownej piguÅ‚ki.



Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski: MyÅ›lÄ™, Åźe za kilku lat tego rodzaju lek znajdzie siÄ™ na
naszym rynku. Na pewno muszÄ… byÄ‡ ograniczenia w odniesieniu do jego stosowania. Dlatego, Åźe nie
dla kaÅźdego Å›rodek, o tak zÅ‚oÅźonej formule, bÄ™dzie konieczny. RównieÅź nie u wszystkich
bÄ™dzie on kontrolowaÅ‚ te czynniki ryzyka, którym jest przypisany. Na pewno nie dla kaÅźdego, ale
myÅ›lÄ™, Åźe dla duÅźej grupy osób cudowna piguÅ‚ka bÄ™dzie rozwiÄ…zaniem. MuszÄ… oni jednak
pamiÄ™taÄ‡ o tym, Åźe nie jest to rozwiÄ…zanie dla ich przyszÅ‚oÅ›ci w zwiÄ…zku z chorobami
ukÅ‚adu sercowo-naczyinowego, ryzyko zachorowania zimniejszy siÄ™ o ponad 80 proc. Trzeba
pamiÄ™taÄ‡ o innych czynnikach ryzyka, których Polypill nie kontroluje.



Marta Ciosmak: DziÄ™kujÄ™ za rozmowÄ™.



Prof. dr hab. med. Grzegorz Opolski: DziÄ™kujÄ™.



RozmawiaÅ‚a Marta Ciosmak, 2004-12-17
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